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Stávková pohotovost byla vyhlášena na tiskové konferen-

ci 24. 7. 2024. Novinářům odpovídali (zleva): předseda 

ČMKOS Josef Středula; předseda odborů státních      

orgánů a organizací Pavel Bednář; předseda školských 

odborů František Dobšík; místopředsedkyně odborového 

svazu zdravotnictví a sociální péče Jana Hnyková. 

Proč se školské odbory připojily ke stávkové  

pohotovosti svazů rozpočtové sféry 

Prodlužování, oddalování, neustálé slibování a neschop-

nost vlády sjednotit se na růstu nejnižších platových tarifů, 

kterými jsou ve školství odměňováni školníci, kuchařky, 

uklízečky, vedlo školské odbory k tomu, že se rozhodly 

připojit k šesti odborovým svazům ve veřejných službách, 

které 24. července vyhlásily neomezenou stávkovou     

pohotovost. Slib, že tito nejhůře placení zaměstnanci se 

letos v září dočkají přidání, vláda podmiňuje vývojem  

státního rozpočtu, jehož výsledky stále nemá k dispozici, 

uvedl František Dobšík, předseda ČMOS PŠ. 

Ve hře jsou i ostudné platy nepedagogů   

Proslýchá se však, že hlavním důvodem, proč vláda    

neustále lavíruje, je neschopnost najít v rámci pětikoalice 

shodu – velkou žábou na prameni jsou zástupci ODS a 

TOP 09, zatímco STAN, KDU-ČSL a Piráti vidí návrhy na 

zvýšení reálněji. Ministr M. Jurečka ještě v předvečer       

avizovaného vyhlášení stávkové pohotovosti poslal 

k připomínkovému řízení materiál, ve kterém navrhuje 

zvýšit platy vybraným zaměstnancům, kteří jsou odměňo-

váni v základní stupnici. Předložil dvě varianty valorizace, 

a to o 7 % nebo o 10 %, s účinností od 1. září 2024. Zvý-

šení by se mělo týkat asi 360 tisíc lidí, na které v minulých 

letech ve velké míře dopadla vysoká inflace. Jde mj. i o 

nepedagogické pracovníky ve školství. Například školník 

a kuchař v 6. platové třídě s platem 22 880 Kč by si při 

desetiprocentní valorizaci polepšili o 2 390 Kč. 

Vyhlášení stávkové pohotovosti neurychlí jednání vlády o 

růstu platů, nechali se slyšet někteří ministři. Dohoda o 

úpravě platů byla odložena až po vládních prázdninách, 

které skončí v polovině srpna. 

Předseda školských odborů František Dobšík na tiskové 

konferenci k vyhlášení stávkové pohotovosti odmítl, že by 

odboráři svým postupem vyhrožovali či vydírali. „Jen upo-

zorňujeme na to, že situace je vážná. Školské odbory už 

stávkou prokázaly, že se umí razantně ozvat,“ řekl mj. 

Důležitá je akceschopnost všech zapojených 

Ke stávkové pohotovosti se nepřipojily všechny odborové 

svazy rozpočtové sféry, šest z třinácti vyjádřilo pouze 

podporu stávkové pohotovosti. Proto Markéta Seidlová,    

místopředsedkyně školských odborů, důrazně na jednání 

těchto svazů apelovala a připomněla, jak důležitá je 

v reálném boji odborů solidarita.  Pokud chtějí být odboro-

vé svazy skutečnými obhájci svých členů, musejí být 

schopny, selže-li veškeré úsilí o vyjednávání, razantně se 

ozvat. „Je načase si zopakovat abecedu odborové      

práce,“ zdůraznila Markéta Seidlová.  

Jana Kašparová 

Vedení svazu jednalo 25. 7. 2024 před vládními prázdni-

nami s ministrem školství. Mikuláš Bek podpoří úpravu 

vládního nařízení - tarifní tabulku č.1 (nepedagogové) o 

10 % od 1. 9. 2024 To by činilo nárok na státní rozpočet 

cca 800 mil. Kč i s odvody. V současné době je v mezire-

zortním řízení novela vládního nařízení ve dvou          

variantách navýšení tarifů  tabulky č.1 o 7 % a o 10 %.  

Informovali jsme ministra, že budeme uplatňovat i navý-

šení tabulky č. 5 pro pedagogy o 10 %. Sice neodmítl, 

nechá to ale propočítat. Obává se politické průchodnosti 

na vládě, která se novelou bude zabývat 21. 8. 2024. 

Ministr podporuje úpravu tarifů pro všechny zaměstnance 

RgŠ od 1. 1. 2025. 

Jednání o rozpočtu 2025 začnou po vládních prázdni-

nách (do 18. 8. 2024). Další  informace dostaneme   

22. 8. 2024, kdy se ministr osobně zúčastní jednání 

předsednictva svazu v Praze. 

                                              S pozdravem Vedení svazu 

 Jednali jsme s ministrem  školství 

https://www.novinky.cz/clanek/domaci-odborari-ve-stavkove-pohotovosti-40481459
https://www.ceskenoviny.cz/zpravy/odbory-verejneho-sektoru-vstoupily-do-stavkove-pohotovosti-chteji-rust-platu/2546701
https://ct24.ceskatelevize.cz/clanek/domaci/zive-odborari-zvazuji-vyhlaseni-stavkove-pohotovosti-kvuli-platum-351386


 

2 

Jednání v Parlamentu ČR o změnách ve FKSP 

Ve středu 10. 7. 2024 se uskutečnilo v Poslanecké      
sněmovně Parlamentu ČR jednání zástupců OS RoPo 
(Bc. Bednář - OS SOO, Mgr. Seidlová - ČMOS PŠ, 
p. Jílek - OSH) s ministrem financí Ing. Stanjurou.     
Jednalo se o FKSP, respektive o zrušení povinnosti vázat 
50 % ročního přídělu na produkty spoření ve stáří a o  

případném navýšení tvorby fondu na 2 %. Dále o zvýšení tarifů od 1. 9. 
2024. Závěr: Od 1. 1. 2025 bude zrušena povinnost 50 %  z ročního přídělu 
vázat na produkty spoření ve stáří. Vláda neuvažuje v dalším 
období zvýšit tvorbu FKSP např. zpět na 2 %. (Zvýšení ročního 
přídělu zpět na 2 % budeme pořád prosazovat...) 

Více informací naleznete na webu školských odborů  zde: 

Kalendář 
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 Kdo rozhoduje o úspěchu ve vzdělávání  

Podle dotazníkového šetření „Mapa školy“ většina 
nepedagogických pracovníků pracuje pro své školy 
ráda, navzdory nízkém finančnímu ocenění. 

Kdo, kromě učitelů, ještě nejvíce ovliv-
ňuje průběh a výsledky vzdělávání v 
našich školách? 

Když se zamýšlíme nad průběhem a výsledky vzdě-

lávání ve školách, pak musíme zmínit „hráče“, kteří 

je nejvíce ovlivňují. Patří k nim školský úředník,   

učitel a žák, rodiče, v neposlední řadě veřejnost. 

► Školský úředník rozhoduje 

Když učitel a žák plní úkoly obsažené ve vzdělávacích 

programech, neustále nad nimi bdí školský úředník, od 

ministerského až po prvního nebo posledního referenta 

v obci zřizující místní školu. Rozhoduje o všem důleži-

tém. Sepisuje obsažné strategie, koncepce, vize,      

vyhlášky, nařízení, metodiky, novely zákonů, výroční 

zprávy, které jen málokdo potřebuje a čte.  

Chudák ředitel a učitel netuší, co z předpisů dnes ještě 

platí a co už patří do koše. Aby úředník mohl být, stále 

něco vymýšlí. 

► Učitel – hlavní hráč zůstává 

Postavení učitele se v posledních desetiletích výrazně 

proměnilo. Dávno ztratil výsadní postavení při předávání 

vědomostí žákům. Jeho dříve téměř nezastupitelné    

poslání skončilo s bouřlivým nástupem internetu... Celý článek na webu Týdeníku ŠKOLSTVÍ  zde:  

 

Po osmi letech strávených v pozici školského ombud-

smana ukončil na konci června svůj pracovní poměr 

na MŠMT pan Ladislav Hrzal. Ve své roli se snažil     

pomáhat školám, jejich ředitelům, učitelům, žákům i      

rodičům řešit nejrůznější problémy a témata, s nimiž se v 

průběhu vzdělávacího procesu setkávají. 

„Uplynulých osm let v pozici školského ombudsmana pro 

mě bylo velmi příjemných a přínosných a dělal jsem tu 

práci velmi rád, i když to bylo někdy hodně náročné. Chtěl 

bych moc poděkovat kolegům na ministerstvu, na které 

jsem se vždy mohl s důvěrou obracet a kteří mi vždy   

poskytovali výbornou podporu," říká Ladislav Hrzal. Do 

budoucna má ještě plno plánů. „Ani teď si nebudu pouze 

užívat slastí a strastí starobního důchodce, chci se dál 

věnovat objevování a zviditelňování výborných pedagogů 

a škol v anketě Zlatý Ámos a také se více zaměřit na   

neformálním vzdělávání dětí a mládeže ve spolku Dětská 

tisková agentura," doplňuje. 

Školský ombudsman Ladislav Hrzal odešel do penze 

Další informace jsou na webu MŠMT zde:  

Školský ombudsman a ředitel ankety o 
nejoblíbenějšího učitele ČR Zlatý Ámos 
L. Hrzal (vpravo) odchází do penze. 
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